
 

 
 
 
 

21. februar 2017 

 

I medfør af § 37 i Forretningsorden for Inatsisartut fremsætter jeg hermed følgende spørgsmål: 

Spørgsmål til Naalakkersuisut vedr. hjemtagelse af områder til kommunerne: 

 

1. Hvad mener Naalakkersuisut, at der skal til for, at kommunerne i højere grad end i dag kan overtage 

sagsområder fra Selvstyret? 

2. Hvad skal kommunerne tage af initiativer for, at Naalakkersuisut agter at afgive områder til 

kommunerne? 

3. Mener Naalakkersuisut ligesom Demokraterne, at kommunerne bør gøre de allerede hjemtagede 

områder til en succes? Vi kan f.eks. se på socialområdet, at mange byer og kommuner ikke kan løfte 

opgaven – og det er på bekostning af samfundet 

4. Af besvarelserne af § 37 spørgsmål nr. 2017 – 012, spørgsmål 2 om de områder som kommunerne har 

hjemtaget, er der kun foretaget en evaluering af et overdraget område. Agter Naalakkersuisut at 

foretage en evaluering af de andre overdragede områder? Hvis nej, ønskes en begrundelse 

5. Kan Naalakkersuisut bekræfte, at hvis man ønsker at afgive sagsområder til kommunerne, så skal alle 4 

(snart 5) kommuner kunne løfte opgaverne? 

6. Deler Naalakkersuisut min opfattelse af, at hastigheden af hjemtagelse af sagsområder vil falde endnu 

mere, idet vi nu får 2 nordkommuner og man herefter skal finde en struktur der virker og at ressourcer 

og kompetencer først skal opbygges? 

(Medlem af Inatsisartut Randi Vestergaard Evaldsen, Demokraterne) 

 

Begrundelse: 

Demokraterne mener, at de offentlige opgaver, der relaterer sig til borgerbetjening skal løses så tæt på 

borgerne som muligt. Vi ser derfor gerne, at kommunerne overtager flere og flere områder fra Selvstyret 

sådan som intentionen var, da man vedtog strukturreformen. 

 

Men det er lige så vigtigt for os, at opgaver bliver løst på betryggende vis ude i kommunerne. Vi har 

desværre set flere eksempler på, at visse kommuner ikke har været i stand til at løse de overtagne opgaver, 

og det er et stort problem for borgerne retsfølelse og retssikkerhed, og dermed også for vores demokrati. 

 

Som ansvarlige politikere er vi derfor nødt til at sikre os, at de opgaver, der bliver lagt ud til kommunerne 

rent faktisk også kan løses af kommunerne. Og her er det nok vigtigt at pointere, at opgaverne skal kunne 

løses af ALLE kommunerne. Det nytter ikke noget, at man lader enkelte kommuner overtage opgaver, mens 

andre ikke overtager. Det vil give en dobbeltadministration, som ikke er hensigtsmæssig. 



 

 
 
 
 
 

Der ønskes svar på spørgsmålene indenfor 10 arbejdsdage. 


